



面向 21 世 纪 课 程 教 材
Textbook Series for 21st Century



普通高等教育“十一五”国家级规划教材

全国高等学校法学专业核心课程教材

刑 法 学

Criminal Law

(第三版)

主编 高铭暄 马克昌

执行主编 赵秉志

北京大学出版社
高等教育出版社



面向 21 世纪课程教材



普通高等教育“十一五
国家级规划教材”

D924.01
1-5

2007

刑 法 学

Criminal Law

(第三版)

主编 高铭暄 马克昌

执行主编 赵秉志

撰稿人 (按撰写章节顺序为序)

高铭暄 黄京平 赵秉志

马克昌 赵廷光 李希慧

林亚刚 谢望原 刘志伟

北京大学出版社

高等教育出版社

图书在版编目(CIP)数据

刑法学/高铭暄,马克昌主编. —3 版. —北京:北京大学出版社,2007. 1
(全国高等学校法学专业核心课程教材)

ISBN 978 - 7 - 301 - 04606 - 7

I . 刑… II . ①高… ②马… III . 刑法 – 法的理论 – 中国 – 高等学校 – 教材 IV . D924.01

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2006)第 164091 号

书 名: 刑法学(第三版)

著作责任者: 高铭暄 马克昌 主编

责任编辑: 冯益娜

封面设计: 杨立新

标准书号: ISBN 978 - 7 - 301 - 04606 - 7/D · 0478

出版发行: 北京大学出版社

地址: 北京市海淀区成府路 205 号 100871

网址: <http://www.pup.cn> 电子邮箱: law@pup.pku.edu.cn

电话: 邮购部 62752015 发行部 62750672 编辑部 62752027

出版部 62754962

印刷者: 北京大学印刷厂

经 销 者: 新华书店

730 毫米×980 毫米 16 开本 50.75 印张 970 千字

2007 年 1 月第 3 版 2007 年 3 月第 3 次印刷

定 价: 59.00 元

未经许可,不得以任何方式复制或抄袭本书之部分或全部内容。

版权所有,侵权必究

举报电话: 010 - 62752024 电子邮箱: fd@pup.pku.edu.cn

内 容 简 介

本教材为教育部组织的面向 21 世纪的全国高等学校法学专业核心课程教材之一,供高等学校法学本科使用。

刑法学是高等学校法学教育中一门重要的主干课程。本教材努力按照高等教育法学专业主干课程教材的要求,正确地阐述我国刑法学的基本原理和基本知识,并注重内容的科学性、系统性、相对稳定性和时代特色。特别是为了适应国家改革开放、建设社会主义法治国的需要,本教材十分注意阐述研究我国新刑法典颁行以来刑事法治的新进展和刑法理论研究的新成果,以提高教材的学术水平和应用价值。

本教材除绪言外,分为上下两编:上编为刑法总论,系统而较为深入地论述了刑法通论、犯罪总论、刑罚总论方面的刑法基本原理与刑法总则规范;下编为刑法各论,在论述刑法各论宏观问题的基础上,逐章论述了我国现行刑法典分则规定的十类犯罪之共性问题和每种犯罪的罪刑规范及理论问题,对具体犯罪的论述根据理论与实务的需要有详有略、重点分明。

ABSTRACT

This book is a core teaching material of legal science oriented for the State Higher Educational Institutions, it is also aimed at the 21st century legal science education according to the Ministry of Education. This teaching material is targeted for the law major undergraduate students of higher educational institutions.

Criminal Law is one of the core courses in the legal science education of higher educational institutions. This material meets the requirements of the core courses in the legal science education of higher educational institutions, as it illustrates the basic theory and knowledge of our country's criminal law, meanwhile, it is scientific, systematic, comparatively stable and up to date. Especially, in order to comply with the demands of adjusting to our country's opening policy and socialist legal state management, it attaches great importance to the illustration of the development of criminal theory and cases after the promulgation of our country's new Criminal Code. Thus, it is of higher academic and applicative value.

Besides the preface, this teaching material is divided into two parts: Part One is about the general provisions of Criminal Law, which discusses systematically and thoroughly the basic principles of the Criminal Law and Criteria of the general provisions of the Criminal Law concerning the general survey of the Criminal Law, general provisions of crimes and general provisions of punishment. Part Two discusses the common issues of ten sorts of crimes regulated in the specific provisions of the current Criminal Law of China and the standards and theoretical issues of each type of crime chapter by chapter. According to theoretical and practical needs, the discussions of the concrete crimes are detailed in some places, concise in others and hence well focused.

作者简介

高铭暄 北京师范大学刑事法律科学研究院名誉院长、特聘顾问教授、博士生导师，中国人民大学荣誉教授。兼任中国法学会学术委员会副主任暨刑法学研究会名誉会长、国际刑法学协会副主席暨中国分会主席等职。主要代表性著作为《中华人民共和国刑法的孕育和诞生》、《刑法肆言》、《刑法学原理》（主编）等。

马克昌 武汉大学法学院教授、博士生导师。兼任中国法学会刑法学研究会名誉会长等职。主要代表性著作为《刑法理论探索》、《犯罪通论》（主编）、《刑罚通论》（主编）等。

赵秉志 北京师范大学刑事法律科学研究院暨法学院院长、教授、法学博士、博士生导师。兼任中国法学会学术委员会委员暨刑法学研究会会长、国际刑法学协会中国分会常务副主席、国务院学位委员会学科评议组法学评议组成员等职。主要代表性著作为《犯罪主体论》、《刑法总则问题专论》、《刑法改革问题研究》等。

赵廷光 武汉大学法学院教授、博士生导师。兼任全国高校计算机教学专家组成员等职。主要代表性著作为《中国刑法原理》（主编）、《计算机犯罪的定罪与量刑》（合著）等。

李希慧 北京师范大学刑事法律科学研究院中国刑法研究所所长、教授、法学博士、博士生导师。兼任中国法学会刑法学研究会秘书长等职。主要代表性著作为《刑法解释论》、《妨害社会管理秩序罪新论》（主编）等。

黄京平 中国人民大学刑事法律科学研究中心执行主任，中国人民大学法学院教授、法学博士、博士生导师。兼任中国法学会刑法学研究会副会长、中国法学会犯罪学研究会常务理事暨副秘书长等职。主要代表性著作为《限制刑事责任能力研究》、《破坏市场经济秩序罪研究》（主编）等。

谢望原 中国人民大学刑事法律科学研究中心副主任，中国人民大学法学

院教授、法学博士、博士生导师。兼任中国法学会刑法学研究会理事、中国法学会犯罪学研究会犯罪社会学专业委员会常务委员等职。主要代表性著作为《欧陆刑罚制度与刑罚价值原理》、《刑罚价值论》等。

林亚刚 武汉大学法学院教授、法学博士、博士生导师。兼任中国法学会刑法学研究会常务理事等职。主要代表性著作为《犯罪过失研究》、《危害公共安全罪新论》(主编)等。

刘志伟 北京师范大学刑事法律科学研究院中国刑法研究所副所长、教授、法学博士。兼任中国法学会刑法学研究会副秘书长等职。主要代表性著作为《侵占犯罪的理论与司法适用》、《业务过失犯罪比较研究》(主编)等。

Introduction of the Authors

Mr. Gao Mingxuan Emeritus Dean, Specially-Invited Consultant Professor, Tutor of Ph. D. candidates of College for Criminal Law Science of Beijing Normal University; Honorary Professor of Renmin University of China; Deputy Director of the Academic Committee and Emeritus President of the Criminal Law Research Committee of China Law Society, Vice-Chairman of International Association of Penal Law and Chairman of China Branch. Major works include: *The Formation and Birth of the Criminal Law of P. R. China*, *Criminal Law Review*, *Theory of Criminal Law* (ed.) etc.

Mr. Ma Kechang Professor of Law School of Wuhan University, Tutor of Ph. D. candidates; Emeritus President of the Criminal Law Research Committee of China Law Society. Major works include: *Probing into Criminal Law Theory*, *General Survey of Crimes* (ed.), *General Survey of Penalties* (ed.) etc.

Mr. Zhao Bingzhi Professor, Dean of College for Criminal Law Science and the School of Law of Beijing Normal University, Ph. D., Tutor for Ph. D. Candidates; Member of the Academic Committee and President of the Criminal Law Research Committee of China Law Society; Executive Vice-Chairman of China Branch of International Association of Penal Law, Member of the Evaluation Group of Legal Science of the Degree Committee of State Council. Major works include: *On the Subject of Crime*, *Special Treatise on the Issues Related to the General Provisions of Criminal law*, *Study on the Reform of Criminal Law* etc.

Mr. Zhao Tingguang Professor of Law School of Wuhan University, Tutor of Ph. D. candidates; Member of the Computer Science Education Expert Group of the higher educational institutions in China. Major works include: *Theory of Chinese Criminal Law* (ed.), *Conviction and Sentencing of Computers Crimes* (Co-author) etc.

Mr. Li Xihui Director of Institute for Chinese Criminal Law of College for Criminal Law Science of Beijing Normal University, Ph. D. and Tutor for Ph. D.

Candidates; Secretary-General of the Criminal Law Research Committee of China Law Society. Major works include: *Interpretations of Criminal Law*, *New Study on Crimes of Obstructing the Administration of Public Order*(ed.) etc.

Mr. Huang Jingping Executive Director of the Research Center for Criminal Jurisprudence of Renmin University of China; Professor of Renmin University of China, Ph. D. , Tutor for Ph. D. Candidates; Vice-President of the Criminal Law Research Committee of China Law Society, Standing Member and Deputy Secretary-General of the Criminology Research Committee of China Law Society. Major works include: *Study on the Limitation of the Ability of Criminal Responsibility*, *Study on the Crime of Disrupting the Order of Market Economy*(ed.) etc.

Mr. Xie Wangyuan Deputy Director of the Research Center for Criminal Jurisprudence of Renmin University of China; Professor of Renmin University of China, Ph. D. , Tutor for Ph. D. Candidates; Member of the Criminal Law Research Committee of China Law Society, Standing Member of the Board of Directors of the Criminal Sociology Professional Group of the Criminology Research Committee of China Law Society. Major works include: *Theory of Penalty System and the Penalty Values of European Continent*, *On the Penalty Values* etc.

Mr. Lin Yagang Professor of Law School of Wuhan University, Ph. D. , Tutor for Ph. D. Candidates; Standing Member of the Criminal Law Research Committee of China Law Society. Major works include: *Study of Criminal Negligence*, *New Study on Crimes of Endangering Public Security* etc.

Mr. Liu Zhiwei Professor, Vice-director of Institute for Chinese Criminal Law of College for Criminal Law Science of Beijing Normal University, Ph. D. ; Deputy Secretary-General of the Criminal Law Research Committee of China Law Society. Major works include: *Theory and Judicial Application of the Crimes of Embezzlement*, *Comparative Study on Offenses of Vocational Negligence*(ed.) etc.

第三版说明

本教材为教育部高等学校法学学科教学指导委员会主持和组织编写出版的面向 21 世纪课程教材“全国高等学校法学专业核心课程教材”之一种,为普通高等教育“十一五”国家级重点教材。本教材由教育部直属的几所国家重点大学的部分刑法学教授合作编著,由北京大学出版社和高等教育出版社于 2000 年 10 月联合出版第一版。由于本教材注意了体系的完整性、内容的科学性和知识、信息的新颖性,出版发行以来,受到广泛欢迎和好评,在六年内不仅于 2005 年 8 月出版了第二版,并数十次重印,还于 2002 年 10 月荣获教育部全国普通高等学校优秀教材一等奖,为我国高等法学教育和法治实践作出了重要贡献,产生了较大的学术影响。鉴于本教材第二版出版一年多来,我国刑事立法和司法实践又有了一定的发展,尤其是 2006 年 6 月 29 日第十届全国人民代表大会常务委员会第二十二次会议颁行的《中华人民共和国刑法修正案(六)》对刑法典作出了诸多重要的修改和完善,刑法理论研究也有了一定的进展,为更好地适应当前的实际需要,在教材主持单位和出版社的同意与支持下,我们对本教材进行了修改并交付出版。

本教材第三版注意全面准确反映近年来我国刑事立法和刑法解释的发展变化,注意反映司法实践中的经验和情况,注意研究和合理吸纳刑法理论研究的新进展、新成果,同时仍特别注意贯彻了刑法教科书所应有的体系结构完整、理论知识稳定成熟、观点鲜明、层次清晰、论述简洁等基本要求,也注意纠正了原版本在技术规范方面的问题,从而力求提高教材的学术水平和应用价值。

本教材第三版在修订程序上,由主编和执行主编拟订修订原则和要求;考虑到各位原作者教学科研任务繁重、修订要求的时间较短等情况,特将北京师范大学刑事法律科学研究院刘志伟教授增加为本书作者,并由刘志伟教授负责结合本教材第二版于 2005 年 8 月出版以来国家立法机关颁行的刑法修正案和刑法立法解释以及最高司法机关发布的刑法司法解释的规定,对本教材第二版进行修订;最后由主编和执行主编统改定稿。北京师范大学刑事法律科学研究院刑法专业博士研究生王水明、马晓炜、赵书鸿对本教材进行了仔细、认真的校对;北京大学出版社有关领导对本书的修订和及时出版非常重视并予以鼎力支持,责任编辑冯益娜同仁为本书及时而高质量地问世贡献良多,在此一并表示衷心感谢。

编 者

2007 年 1 月

全国高等学校法学专业核心课程教材

法理学	沈宗灵主编
中国法制史	曾宪义主编
宪法	周叶中主编
行政法与行政诉讼法(第三版)	姜明安主编
民法(第二版)	魏振瀛主编
经济法(第二版)	杨紫烜主编
民事诉讼法	江伟主编
刑法学(第三版)	高铭暄、马克昌主编
刑事诉讼法(第二版)	陈光中主编
国际法(第二版)	邵津主编
国际私法(第二版)	李双元主编
国际经济法(第二版)	余劲松、吴志攀主编
知识产权法	吴汉东主编

目 录

绪言 (1)

上编 刑法总论

第一章 刑法概说	(8)
第一节 刑法的概念和性质	(8)
第二节 刑法的创制和完善	(10)
第三节 刑法的根据和任务	(17)
第四节 刑法的体系和解释	(21)
第二章 刑法的基本原则	(28)
第一节 刑法基本原则的概念和意义	(28)
第二节 罪刑法定原则	(29)
第三节 适用刑法人人平等原则	(32)
第四节 罪责刑相适应原则	(33)
第三章 刑法的效力范围	(37)
第一节 刑法的空间效力	(37)
第二节 刑法的时间效力	(41)
第四章 犯罪概念与犯罪构成	(46)
第一节 犯罪概念	(46)
第二节 犯罪构成	(54)
第五章 犯罪客体	(59)
第一节 犯罪客体概述	(59)
第二节 犯罪客体的分类	(62)
第三节 犯罪客体与犯罪对象	(65)
第六章 犯罪客观方面	(68)
第一节 犯罪客观方面概述	(68)
第二节 危害行为	(71)
第三节 危害结果	(81)
第四节 危害行为与危害结果之间的因果关系	(86)
第五节 犯罪的其他客观要件	(91)

第七章 犯罪主体	(93)
第一节 犯罪主体概述	(93)
第二节 刑事责任能力	(95)
第三节 与刑事责任能力有关的因素	(98)
第四节 犯罪主体的特殊身份	(107)
第五节 单位犯罪	(111)
第八章 犯罪主观方面	(113)
第一节 犯罪主观方面概述	(113)
第二节 犯罪故意	(116)
第三节 犯罪过失	(123)
第四节 与罪过相关的几个特殊问题	(127)
第五节 犯罪目的和犯罪动机	(131)
第六节 认识错误	(134)
第九章 正当行为	(138)
第一节 正当行为概述	(138)
第二节 正当防卫	(140)
第三节 紧急避险	(149)
第十章 故意犯罪的停止形态	(155)
第一节 故意犯罪停止形态概述	(155)
第二节 犯罪既遂形态	(160)
第三节 犯罪预备形态	(163)
第四节 犯罪未遂形态	(166)
第五节 犯罪中止形态	(171)
第十一章 共同犯罪	(177)
第一节 共同犯罪概述	(177)
第二节 共同犯罪的形式	(182)
第三节 共同犯罪人的刑事责任	(187)
第十二章 罪数形态	(196)
第一节 罪数判断标准	(196)
第二节 一罪的类型	(200)
第三节 数罪的类型	(215)
第十三章 刑事责任	(218)
第一节 刑事责任概述	(218)
第二节 刑事责任的根据	(225)
第三节 刑事责任的发展阶段和解决方式	(230)

第十四章 刑罚概说	(237)
第一节 刑罚的概念	(237)
第二节 刑罚的功能	(240)
第三节 刑罚的目的	(243)
第十五章 刑罚的体系和种类	(250)
第一节 刑罚的体系	(250)
第二节 主刑	(252)
第三节 附加刑	(261)
第四节 非刑罚处理方法	(269)
第十六章 刑罚裁量	(271)
第一节 刑罚裁量概述	(271)
第二节 量刑的原则	(274)
第三节 量刑情节体系	(279)
第四节 量刑情节的适用	(290)
第五节 法定刑、量刑情节与宣告刑的关系	(297)
第十七章 刑罚裁量制度	(302)
第一节 累犯	(302)
第二节 自首与立功	(305)
第三节 数罪并罚	(315)
第四节 缓刑	(324)
第十八章 刑罚执行制度	(332)
第一节 刑罚执行概述	(332)
第二节 减刑	(335)
第三节 假释	(339)
第十九章 刑罚的消灭	(344)
第一节 刑罚消灭概述	(344)
第二节 时效	(345)
第三节 故免	(350)

下编 刑法各论

第二十章 刑法各论概述	(352)
第一节 刑法各论与刑法总论的关系	(352)
第二节 刑法分则的体系	(354)
第三节 具体犯罪条文的构成	(356)

第二十一章	危害国家安全罪	(364)
第一节	危害国家安全罪概述	(364)
第二节	危害国家安全罪分述	(365)
第二十二章	危害公共安全罪	(377)
第一节	危害公共安全罪概述	(377)
第二节	危害公共安全罪分述	(379)
第二十三章	破坏社会主义市场经济秩序罪	(413)
第一节	破坏社会主义市场经济秩序罪概述	(413)
第二节	生产、销售伪劣商品罪	(416)
第三节	走私罪	(426)
第四节	妨害对公司、企业的管理秩序罪	(434)
第五节	破坏金融管理秩序罪	(443)
第六节	金融诈骗罪	(468)
第七节	危害税收征管罪	(480)
第八节	侵犯知识产权罪	(492)
第九节	扰乱市场秩序罪	(503)
第二十四章	侵犯公民人身权利、民主权利罪	(515)
第一节	侵犯公民人身权利、民主权利罪概述	(515)
第二节	侵犯人身权利罪、民主权利罪分述	(517)
第二十五章	侵犯财产罪	(556)
第一节	侵犯财产罪概述	(556)
第二节	侵犯财产罪分述	(559)
第二十六章	妨害社会管理秩序罪	(590)
第一节	妨害社会管理秩序罪概述	(590)
第二节	扰乱公共秩序罪	(593)
第三节	妨害司法罪	(621)
第四节	妨害国(边)境管理罪	(632)
第五节	妨害文物管理罪	(636)
第六节	危害公共卫生罪	(643)
第七节	破坏环境资源保护罪	(650)
第八节	走私、贩卖、运输、制造毒品罪	(663)
第九节	组织、强迫、引诱、容留、介绍卖淫罪	(672)
第十节	制作、贩卖、传播淫秽物品罪	(676)
第二十七章	危害国防利益罪	(683)
第一节	危害国防利益罪概述	(683)

第二节	危害国防利益罪分述	(685)
第二十八章	贪污贿赂罪	(701)
第一节	贪污贿赂罪概述	(701)
第二节	贪污贿赂罪分述	(702)
第二十九章	渎职罪	(722)
第一节	渎职罪概述	(722)
第二节	渎职罪分述	(724)
第三十章	军人违反职责罪	(765)
第一节	军人违反职责罪概述	(765)
第二节	军人违反职责罪分述	(767)
后 记		(784)

Table of Contents

Preface	(1)
 Part One General Provisions of the Criminal Law	
Chapter 1 Outline of the Criminal Law	(8)
1. 1 The Concept and Nature of the Criminal Law	(8)
1. 2 The Initiative and Perfection of the Criminal Law	(10)
1. 3 The Foundation and Aim of the Criminal Law	(17)
1. 4 The System and Analysis of the Criminal Law	(21)
Chapter 2 Basic Principles of the Criminal Law	(28)
2. 1 The Concept and Meaning of the Basic Principles of the Criminal Law	(28)
2. 2 The Principle of a Legally Prescribed Punishment for a Specified Crime	(29)
2. 3 The Principle in the Equal Application of the Criminal Law to Anyone Committing a Crime	(32)
2. 4 The Principle of Suiting Punishment to Crime and Criminal Responsibility	(33)
Chapter 3 The Scope of Validity of the Criminal Law	(37)
3. 1 The Spatial Validity of the Criminal Law	(37)
3. 2 The Validity in Time of the Criminal Law	(41)
Chapter 4 The Concept of Crime and the Constitution of Crime	(46)
4. 1 The Concept of Crime	(46)
4. 2 The Constitution of Crime	(54)
Chapter 5 The Object of Crime	(59)
5. 1 Survey of the Object of Crime	(59)
5. 2 The Classification of the Object of Crime	(62)
5. 3 The Object of Crime and Target of Crime	(65)
Chapter 6 The Objective Aspects of Crime	(68)
6. 1 Survey of the Objective Aspects of Crime	(68)